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EL SR. PRESIDENT:

Buenos días, señoras y señores diputados. Comenzamos la
sesión de hoy y, en primer lugar, les preguntaría si se producen
sustituciones.

EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Sí, Sr. President, Àlex Pitaluga substitueix Marc Pons. 

EL SR. PRESIDENT:

Pasamos al único punto del orden del día de hoy que
consiste en el debate de las Proposiciones no de ley RGE núm.
7752/24 y 9088/24.

1) Proposició no de llei RGE núm. 7752/24, presentada
pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a impuls d’un
pla de conservació i recuperació d’hàbitats i espècies
vulnerables.

En primer lugar, debatiremos la Proposición no de ley RGE
núm. 7752/24, presentada por el Grupo Parlamentario
Socialista, relativa al impulso de un plan de conservación y
recuperación de hábitats de especies vulnerables. Para su
defensa, por parte del Grupo Parlamentario Socialista, tiene la
palabra la Sra. Riudavets por un tiempo máximo de cinco
minutos. 

LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ:

Moltes gràcies, president, bon dia a tothom. Quan pensam
en les Illes Balears és fàcil imaginar les platges, les aigües
transparents i els paisatges espectaculars, però darrere d'aquesta
imatge hi ha un ecosistema marí fràgil que necessita la nostra
atenció: les badies, els fons marins i les praderies de posidònia,
així com les espècies que les habiten, són molt més que part del
paisatge, són fonamentals per a la nostra economia, la
biodiversitat i la forma de vida de les Illes. 

A mi personalment m'agrada molt sortir en caiac pel nostre
litoral i això em permet observar de prop la riquesa marina que
tenim, veure un banc de peixos o travessar una zona de
posidònia em fa adonar de com d’afortunats som de tenir aquest
patrimoni, però també em fa ser conscient que res d’açò no està
garantit. Si no fem els esforços necessaris, correm el risc de
perdre-ho.

Aquesta proposició no de llei no és només una declaració
d'intencions sinó que pretén ser un compromís ferm amb la
protecció de la mar balear, en línia amb el que marca el Pacte
Blau i amb la sostenibilitat del nostre model de vida. La mar
ens dóna molt, però també ens demana responsabilitat.

Per què és tan important actuar ara? Doncs, per exemple,
perquè a la badia de Pollença, un dels llocs més emblemàtics de
Mallorca, las praderies de posidonia, autèntics pulmons marins,
estan sota pressió per l’impacte humà i la contaminació i si no
hi actuam correm el risc de perdre aquest ecosistema
fonamental. O perquè espècies emblemàtiques com els
cavallets de mar i les rajades han patit una reducció crítica, açò
no és només una pèrdua ecològica, sinó també una pèrdua de

la identitat de la nostra mar; com el Vell Marí, que un dia
formava part de la nostra biodiversitat i ara ja quasi ha
desaparegut. 

Què planteja aquesta proposició no de llei? Doncs, un pla
de seguiment rigorós d'espècies i hàbitats vulnerables. Sabem
que hi ha espècies, com els taurons i les rajades, que han vist
reduïdes les seves poblacions en més d’un 90%. Disposar de
dades fiables és clau per actuar de manera eficaç. La
restauració de badies somes a totes les Illes, espais com la
badia de Sa Dragonera, han estat afectats per la pressió
humana. Recuperar aquests hàbitats no només beneficia la
biodiversitat sinó que suposa un impuls al turisme sostenible i
a la pesca artesanal. Protegir espècies vulnerables com els
taurons, els mamífers marins i els cavallets de mar. Un pla de
viabilitat per a la reintroducció d'aquestes espècies extingides,
com el peix guitarra o el vell marí, sempre que els estudis
tècnics ho permetin, és clar. I un telèfon d'atenció ciutadana
operatiu 24 hores, 7 dies a la setmana, aquest servei permetrà
denunciar infraccions al litoral i fer que la protecció de la mar
sigui una responsabilitat compartida per tota la societat.

Però aquesta proposició no es limita a qüestions ambientals,
sinó que també té impactes econòmics positius. La xarxa
d'àrees marines protegides de les Illes Balears ja genera
beneficis directes per a sectors claus. Un informe de Marilles
estima que una bona gestió pot augmentar fins a un 30% les
captures pesqueres en zones adjacents. Açò suposa més
ingressos per als pescadors locals i per al turisme gastronòmic
que aposta pel producte local. 

La posidònia, amb la seva funció d'absorbir i
emmagatzemar carboni, és una de les nostres defenses naturals
contra el canvi climàtic. Protegir aquest ecosistema és una
acció directa per combatre els seus efectes. 

I quan imaginam les Balears el 2030 que volem, o almanco
el que vull veure jo, són unes aigües netes, unes badies sanes,
una mar plena de vida, volem pescadors que puguin viure
dignament perquè hem gestionat bé els recursos i amb
responsabilitat i volem platges lliures de plàstics i una
biodiversitat que sigui la base d'un turisme sostenible i d'una
economia resilient.

I aquest és l'objectiu d'aquesta proposta i per açò esperam
el suport de tots els grups. 

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sra. Riudavets. El Grupo Parlamentario
MÉS per Mallorca ha presentado las enmiendas RGE núm.
3623, 3624 y 3625/25. Para su defensa tiene la palabra el Sr.
Rosa, per un tiempo máximo de cinco minutos.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltes gràcies, Sr. President. En primer lloc, volia agrair a
la Sra. Riudavets i al Grup Socialista la presentació d'aquesta
iniciativa perquè crec que, efectivament, la mar balear té una
importància cabdal des de tots els punts de vista, des d'un punt

 

https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-049.pdf#page=76
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202503623
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202503624
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202503625


ECONOMIA / Núm. 31 / 6 de febrer de 2025 373

de vista social, des d'un punt de vista mediambiental i també,
certament, des d'un punt de vista econòmic, i que la seva
protecció va en benefici de tots aquests tres eixos.

La salut i el bon estat de conservació és una tasca de tots i
el compromís de la pràctica totalitat de les administracions. I
precisament perquè ens competeix a tots i perquè creiem que
pràcticament la totalitat de l'arc parlamentari entén la
importància d'aquesta protecció, ara fa dos anys gairebé es va
signar el Pacte Blau Balear en què la majoria, per no dir la
pràctica totalitat de les forces polítiques que composen aquest
parlament, varen acordar precisament treballar i avançar en la
protecció i la conservació dels hàbitats, de les espècies i, en
general, de la mar balear en el seu conjunt.

Aquesta proposició desgrana una sèrie de fites o d’elements
que creiem que són importants treballar i avançar en la seva
protecció. En particular les badies somes les quals juguen un
paper fonamental en la preservació de la biodiversitat per la
seva gran confluència d'hàbitats. És precisament la seva
morfologia, amb una profunditat relativament baixa, amb mars
relativament calmades, que les fa tan atractives per a la
biodiversitat, però també per a les persones i que, precisament,
com que són molt atractives per a les persones en bona mesura
han patit una antropització que ha dificultat necessàriament la
conservació dels hàbitats. Crec que precisament, en aquest
sentit, la protecció de les badies somes ha de cercar aquest
equilibri entre els diferents interessos, com pugui ser que els
humans gaudim de les nostres aigües, però que també s’hi
pugui preservar la vida.

Altres elements que crec que són importants a destacar en
aquesta proposició no de llei és el tema dels taurons, que
sembla una qüestió molt allunyada, però crec que és important
destacar en aquesta comissió, que els taurons juguen un paper
clau en la conservació de la biodiversitat. Un podria pensar el
contrari, però al final qualsevol curs d’ecologia ens mostra que
els taurons són el que es denominen espècies k -per la k de k en
anglès- perquè la seva manera de reproduir-se fa que
desenvolupin unes densitats relativament baixes, molt properes
a la capacitat de càrrega, i que el seu consum d’altres espècies
fa que es mantengui un equilibri ecosistèmic que per permet
que no hi hagi una sobrepoblació d'unes espècies respecte
d’unes altres i això fa que, en general, hi hagi un equilibri a
l'ecosistema. Per tant, és fonamental la presència d'aquestes
espècies no només pel seu valor intrínsec sinó per la seva
aportació a la biodiversitat. 

Més enllà de la protecció específica d'espècies i d'hàbitats
creiem, com a MÉS per Mallorca, que hem d'avançar cap a la
protecció integral de la mar. En aquest sentit, nosaltres
consideram que tenir un coneixement més aprofundit de la mar
ens ha permetre precisament protegir-la millor, perquè qui no
coneix les coses difícilment les estima, i qui no les estima
difícilment les pot protegir.

En aquest sentit, precisament perquè Balears som un pol de
recerca en qüestions marines, creim que és indispensable que
s'avanci precisament en la recerca en aquest aspecte i
consideram que el Govern pot jugar un paper clau en la
promoció de la recerca marina, com a font no només per

diversificar l'economia, sinó per seguir coneixent més, encara
més, la nostra mar.

Ben igual que consideram que és indispensable aprofundir
en l’educació ambiental perquè no només hi ha d'haver ciència
i persones del món de la recerca que investiguin al voltant de
la mar i com protegir la mar, sinó que és important que tots els
ciutadans d'aquestes illes coneguin la importància i els valors
ecosistèmics d'aquestes espècies i d’aquests hàbitats.

I per últim, consideram que si tots els estats del planeta han
signat un tractat global per a la protecció dels oceans, que
planteja que per a l'any 2030 hem de tenir protegida un 30% de
la superfície marina i un 10% de protecció estricta, com que
som al 2025 i les coses no plouen del cel, plantejam que a
meitat del camí d'aquí a 2030 -per tant, el 2027- s'hagi assolit
la meitat d'aquesta protecció. Hi ha una part que pertoca al
Govern de les Illes Balears i una part al Govern d'Espanya. 

En aquest sentit, nosaltres consideram que són esmenes que
milloren el redactat i esper que es puguin acceptar i incorporar
i que puguin ser acceptades per la resta de grups també.

Moltíssimes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sr. Rosa. Por parte del Grupo
Parlamentario Popular se han presentado las enmiendas RGE
núm. 3647, 3648 y 3649/25. Para su defensa tiene la palabra el
Sr. Varela de Limia, por un tiempo máximo de cinco minutos.

EL SR. VARELA DE LIMIA I CHORDÁ: 

Moltes gràcies, Sr. President, bon dia, diputats i diputades.
I moltes gràcies, Sra. Riudavets, per presentar aquesta PNL,
que, com sempre que vostè presenta qualque cosa entenem que
sempre és de manera constructiva.

De totes maneres, sí que és veritat que en aquesta PNL
doncs veiem una mica la mà d'alguna associació que
precisament forma part dels grups de feina i dels plans de
seguiment que es reuneixen des de fa uns mesos amb la
conselleria.

Al primer punt vostè ens demana posar en marxa un pla de
seguiment de les espècies i hàbitats marins vulnerables. En
aquest punt és necessari diferenciar tres àmbits d'aplicació: el
primer, el que està referit als hàbitats, que és competència
estatal, l'aprovació de les estratègies de conservació i
restauració dels hàbitats; un segon punt, de les espècies que,
d'acord amb el punt 2 de l'article 59 de la llei: les comunitats
autònomes elaboraran i aprovaran els plans de conservació i
recuperació de les espècies amenaçades terrestres; i segons el
punt 3 d'aquest mateix article, serà “l'Estat -l'Estat- el que
elaborarà i aprovarà els plans de recuperació de les espècies
marines, llevat de les espècies amenaçades que no siguin
altament migratòries”.

Això vol dir que nosaltres entenem que aquest punt és
competència de l'Estat d’Espanya. Per això fem una transacció
que diria “instar el Govern d'Espanya a posar en marxa un pla

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202503647
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202503648
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202503649
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de seguiment de les espècies i hàbitats marins vulnerables per
conèixer millor el seu estat de conservació i les pressions a les
quals estan sotmeses”.

Al punt número 2 ens demanen elaborar, aprovar i
implementar un pla de restauració i recuperació de badies
somes. L'objectiu del Govern de les Illes Balears no és aprovar
diferents plans per a la restauració i recuperació de badies
somes, sinó que és aprovar una estratègia que contempli totes
les badies somes en acomplir el principi de simplificació
administrativa. I en aquest sentit, el passat 28 d'octubre ja es va
convocar la primera reunió del comitè d'experts en el marc del
projecte de l'Estratègia balear de conservació de zones marines
somes, i la idea és continuar amb això. Per tant, nosaltres li fem
una esmena i diem que nosaltres “ens comprometem a
continuar amb les reunions del comitè d'experts amb l'objectiu
d'elaborar, aprovar i implementar l'Estratègia balear de
conservació de zones marines somes de les Illes Balears”. 

Al punt 3, que està molt relacionat amb el primer punt,
volem destacar que el passat 12 de setembre ja es va dur a
terme la primera reunió del comitè d'experts, també, amb
l'objectiu d'elaborar una estratègia balear de taurons i de
rajades, i aquesta estratègia contemplarà accions per a un total
de 34 espècies de condrictis que es troben amenaçades, i 17
dels quals en estat crític. Per tant, nosaltres el que demanam a
través de les esmenes és continuar amb aquestes reunions del
comitè d'experts amb l'objectiu d'elaborar, aprovar i
implementar l'estratègia balear de taurons i rajades. 

En el punt número 4, que fa referència a dus espècies de
condrictis com són l’escat i el peix guitarra, la decisió
d'elaboració dels plans de viabilitat és una decisió del comitè
d’experts de l’estratègia balear de taurons i rajades, ja que
aquestes espècies ja s’hi troben incloses, ja està inclòs al pla, al
punt número 3. De totes maneres, nosaltres pensam que la
competència és de patrimoni natural de la biodiversitat, que no
és competència autonòmica. Per tant, nosaltres, en aquest punt,
votarem en contra. 

Pel que fa al punt número 5, l’últim, el darrer, vostès ens
demanen un telèfon 24/7 els 365 dies a l’any i nosaltres pensam
que aquest servei ja es dóna a la ciutadania, nosaltres ja tenim
un telèfon que va de 10 a 6 de la tarda, que s'ampliarà de 10 a
8 de la tarda, que és quan surten la majoria dels problemes
quan un està fondejat en posidònia i tot això. I si hi ha altres
problemes que no estiguin dins aquest horari, es disposa del
telèfon 112 per denunciar qualsevol infracció. Per tant,
nosaltres entenem que aquest servei ja es dóna a la ciutadania.

Ja per acabar. Les esmenes de MÉS per Mallorca, la
primera, els contractes de pre i post doctorals estan oberts a
qualsevol àrea de coneixement temàtica de projectes de
recerca, el que no podem fer és reservar contractes per a àrees
concretes, ja que això aniria en contra d'una valoració
competitiva, nosaltres entenem que aniria en contra d’una
valoració competitiva global. 

El punt, amb l'esmena número 2 hi estam totalment d'acord
perquè està motivada per l’ampliació de finançament, ja tenim
dos ITS que han incrementat aquesta dotació.

I el punt número 3 també entenem que no és competència
d’aquest govern, ja que el tractat parla d'aigües internacionals
i entenem que la comunitat autònoma no n’és competent. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gracias, Sr. Varela. Por parte del Grupo Parlamentario
Mixto tiene la palabra la Sra.  Gómez, por un tiempo máximo
de cinco minutos. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sr. President. Bé, gràcies, Sra. Riudavets, per
aquesta proposta, que nosaltres li donarem suport íntegrament.
Bé, veig quasi impossible no estar a favor i, en tot cas, si hi ha
algun problema competencial açò via esmenes s’ha de poder
aclarir.

I vull aprofitar només un moment, no és per ganes de dur la
contrària al representant del Partit Popular, però el coneixement
de com funciona el tema de la posidònia demostra, perquè t’ho
explica tothom, que, majoritàriament, quan més mal es fa a la
posidònia és a l’hora que no hi ha funcionaris, perquè la gent ve
de navegar. Per tant, ni tan sols ampliant l'horari fins a les 8 del
vespre, que no sé si és aquesta la idea que el representant del
Partit Popular acaba de comunicar, és que ni tan sols açò és
suficient. 

I després, en tema també de captures, la gent que fa
captures il·legals, no ens enganem, sap perfectament a quines
hores les ha de fer, les fan a hores on els funcionaris han deixat
la seva feina perquè estan acotats a un horari laboral,
lògicament. No demanarem que els inspectors facin feina 24
hores, però tal vegada sí que tocaria fer una ampliació dels
cossos d'inspectors, que tinguessin torns rotatoris, o ja es veuria
com. I és ver que hi ha la policia, que hi ha l'IBANAT, és a dir,
no és que no hi hagi ningú, però la posidònia quan més pateix
és precisament quan la gent torna de navegar i tornen de
navegar a l’hora de sopar, ho diré clarament, o a l’hora de
dormir.

Res més. Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sra. Gómez. Podemos continuar entonces,
entiendo. Por contradicciones y para indicar si acepta las
enmiendas tiene la palabra la Sra. Riudavets, por un tiempo
máximo de cinco minutos. 

LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ:

Moltes gràcies, president, i moltes gràcies als grups pel
suport i per les esmenes, perquè sé que l’objectiu era
millorar-la i també actualitzar-la. Però, com ens passa sovint
aquí, una altra vegada, i crec que aquesta es va registrar el mes
del juny de 2024 i, és clar, hi ha hagut molts canvis des del juny
del 2024.
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Per açò, les esmenes 3648 i 3649, del Grup Parlamentari
Popular, doncs, les acceptarem per açò mateix, perquè el juny
del 2024 no s’havia posat en marxa el comitè d’experts. La
primera reunió per establir una base sòlida per al
desenvolupament de l'Estratègia balear de conservació de zones
marines somes va ser el setembre -em sembla- com ha dit, i, a
més, el comitè està format per experts i les entitats que hem
comentat i que garanteixen un enfocament científic i tècnic, que
és el que pretenia aquest punt. Per açò, bé, pensam que podem
acceptar aquesta esmena i aprofitar aquesta estructura que ja
s'ha creat per donar solidesa a les mesures proposades. 

El punt original plantejava la creació de diversos plans de
gestió per a zones específiques i el comitè ofereix un
enfocament més integrador, com establir una estratègia única
i coherent que inclogui l’inventari complet de les zones marines
somes i l'avaluació del seu estat de conservació i
implementació de mesures globals. Per açò, confiarem en el
criteri dels experts a l'hora d'establir els plans. 

Passa el mateix amb la 3649, que també la primera reunió
sobre l'Estratègia balear de taurons i rajades passa el setembre,
també del 2024, i també es va constituir el comitè d'experts
multidisciplinar. A més, coincidim, he repassat el que es va
tractar en aquella reunió, i coincidim en la importància de la
participació del sector pesquer i d’experts en taurons i rajades
per garantir que les mesures proposades siguin aplicables i
eficients, i també amb la participació dels pescadors, que
assegura que les mesures adoptades siguin compatibles amb la
realitat del sector i evitar conflictes. Per açò, aquestes dues les
acceptarem.

No acceptarem la 3647 pel mateix, perquè justament, des
del dimarts 4 de febrer, o sigui, dimarts passat, Espanya és el
primer país europeu que ratifica davant Nacions Unides el
Tractat per a la protecció de la biodiversitat en aigües
internacionals. Aquest acord permetrà establir eines
d'ordenació, incloses les zones marines protegides per
conservar i gestionar de manera sostenible hàbitats i espècies
vitals a la mar. Així que pensam que queda demostrat que el
Govern d'Espanya sí que ha fet els deures que demana la seva
esmena. 

El que correspon ara és que el Govern de les Illes Balears,
que és el que té competència en la gestió de les aigües interiors,
la conservació del medi ambient i la biodiversitat local, posi en
marxa un pla de seguiment d'espècies i hàbitats marins
vulnerables. A més, el Govern balear, amb aquesta xarxa
d’experts i entitats científiques -com Marilles, que hem
comentat abans, o la UIB- té un accés privilegiat a les dades i
als estudis sobre l'estat de conservació de la biodiversitat
marina de les nostres Illes, i així permetrà dissenyar i aplicar
plans més específics i efectius. A més, ja hem demostrat que
des de Balears som un exemple de com liderar amb èxit
diverses iniciatives de conservació, com àrees marines
protegides o protecció de posidònia. Així que la competència
ara o la responsabilitat dels papers és del Govern balear.

Quant a les esmenes de MÉS, les acceptam -perdó- totes,
no, perdó, la 3623 i la 3624 les acceptam, perquè reforcen la
redacció de la PNL en dos àmbits essencials: la recerca
científica i també la conscienciació social. I a la 3625 li

demanam una transacció, pel mateix, perquè ja ha estat aprovat
el Tractat Global d’Oceans de les Nacions Unides, que també
és conegut com el Tractat d'Alta Mar, que estableix protegir el
30% dels oceans i la terra abans de 2030. Per això pensam que
ja està feta la feina per part del Govern estatal i l'únic que
demanam és açò, que quedi només el Govern de les Illes
Balears a la seva esmena.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gracias, Sra. Riudavets. Si no voy mal, usted ha aceptado
las enmiendas del Partido Popular a los puntos 2 y 3. Acepta
las enmiendas de adición, la primera y la segunda de MÉS, y la
tercera, con una transacción que elimine “el Gobierno de
España” y solo deje al “Gobierno de las Islas Baleares”.

EL SR. ROSA I GASPAR:

És que em sap greu, és que la vocació era instar tots dos
governs, perquè cadascú té part de la competència.

EL SR. PRESIDENT:

Entonces, no acepta usted la transacción y, por tanto,
¿ustedes no aceptan la enmienda si él no acepta la transacción?
Porque no me...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

La aceptan tal y como está redactada en sus mismos
términos, todas de adición. Serían los puntos 6, 7 y 8. Correcto.

¿Pedimos votación separada de todos los puntos?

Votaremos separadamente todos los puntos.

El punto número 1.

¿Votos a favor?

(Remor de veus)

No funciona, no funciona, tenemos que hacerlo a mano
alzada.

Repito, punto número 1.

¿Votos a favor?

¿Votos en contra?

No hay abstenciones.

6 votos a favor, 7 votos en contra.

Punto número 2, con la enmienda incorporada del Partido
Popular. 

¿Votos a favor?
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Unanimidad.

Punto número 3, con la enmienda incorporada del Partido
Popular.

¿Votos a favor?

Unanimidad.

Punto número 4, en su redacción original.

¿Votos a favor?

Votos en contra?

7 votos a favor, 6 votos en contra. 

Punto 5. 

Votos a favor?

Votos en contra?

6 votos a favor, 7 en contra. 

El punto 6. 

Votos a favor?

Votos en contra?

7 votos a favor, 6 votos en contra.

Punto 7.

Votos a favor?

Votos en contra?

Abstenciones?

Y punto 8.

Votos a favor?

Votos en contra?

6 votos a favor. 7 votos en contra.

En consecuencia, queda aprobada la Proposición no de ley
RGE núm. 77/52/25, relativa al impulso de un plan de
conservación y recuperación de hábitats de especies
vulnerables. 

2) Proposición no de ley RGE núm. 9088/24, presentada
por el Grupo Parlamentario Popular, relativa a la mejora
de los sistemas de regadíos en el sector agrario.

Pasamos al debate de la Proposición no de ley RGE núm.
9088/24, presentada por el Grupo Parlamentario Popular,
relativa a la mejora de los sistemas de regadíos en el sector

agrario. Para su defensa tiene la palabra el señor.... la señora...,
perdón...

(Remor de veus)

... Es horrible hacerse mayor, ¿eh?...

(Rialles del president)

La Sra. Cabrera, por un tiempo máximo de cinco minutos.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gracias, Sr. Presidente. Bé, el sector primari és cabdal i ho
continuarà sent per la seva influència en la lluita i mitigació del
canvi climàtic i en la implantació de l'economia circular que
pretén crear el model imperant a la naturalesa, on no existeix el
concepte residu. I un dels temes essencials per al camp en
general i per a les nostres illes en particular és la necessitat de
continuar executant inversions en la modernització i l’extensió
de regadius.

Tal com es recull en el Pla general d'aprofitament i
optimització d'aigües regenerades destinades al 2023-2027 a les
Illes Balears, es reguen quasi unes 13.000 hectàrees, de les
quals 3.604 actualment és amb aigua regenerada.

La situació dels aqüífers insulars, ja sobreexplotats en
algunes illes, i la competitivitat de les explotacions agràries, en
particular, deixa clara la necessitat de continuar fent inversions
quant a modernització i extensió de regadius, explotacions per
a les quals l'aigua representa un capítol important en la seva
estructura de cost i, per tant, cal continuar amb les actuacions
per a la millora del regadiu que s'ha dut a terme per les
administracions públiques. Cal dir que el pla inclou fins a 18
projectes a les quatre illes i que està previst executar-lo abans
del 2027.

En aquest sentit, des del Govern balear, des de la
Conselleria d'Agricultura, Ramaderia, Pesca i Medi Natural, el
conseller Sr. Joan Simonet va manifestar que el mecanisme
d’execució dels fons que financen el Pla general d'aprofitament
i optimització de les aigües regenerades 2023-2027 en vigor,
amb una inversió prevista de més de 77 milions, no està
funcionant de la manera més eficient possible i així ho ha fet
saber al ministre Planas.

Tal com deim, el Govern s’ha compromès a destinar en tota
la legislatura 2023-2027, 600 milions d'euros a inversions del
cicle de l'aigua que ja ha començat amb un fons finalista en el
pressupost de la comunitat autònoma de 2024 de 130 milions
d'euros, per tal de garantir el subministrament, avançar en la
depuració i promoure el cicle de l’aigua amb l’objectiu de
passar del 42% de l'ús de l'aigua regenerada per al regadiu
agrari fins al 60% el 2027.

Són inversions que beneficiaran la nostra comunitat
autònoma i les diferents illes, com ara és el cas de la millora de
l'eficiència de les basses de reg de Formentera, la rota entre
Eivissa i Santa Eulàlia, que fa més de vint anys que està feta i
que encara no s’ha pogut utilitzar, o les basses d’Es Mercadal
o Sant Lluís a Menorca. Aquesta darrera també permetrà aquest
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77% d'aigua depurada que es pot recuperar, que es va refer el
projecte perquè sí que és cert que es varen detectar deficiències
en l’àmbit mediambiental, en canviar uns criteris i uns requisits
i uns elements dels projectes. 

Per altra banda, des de la Conselleria d'Agricultura,
Ramaderia, Pesca i Medi Natural s'ha constituït la Comissió
d'Adaptació i Resposta del Sector Agrari i el Canvi Climàtic,
per continuar lluitant contra la sequera i contra els efectes del
canvi climàtic en general, de tal manera que dintre del conjunt
d'accions que es puguin impulsar es trobin mesures per reduir
el malbaratament de l'aigua i l'explotació dels aqüífers, per tal
que aquests es puguin regenerar i recuperin els valors
mediambientals. 

En resum, presentam quatre punts. En el punt 1 instam el
Govern d'Espanya que el finançament del Pla general
d’aprofitament i optimització d'aigües regenerades 2023-2027,
actualment en vigor, se secundi via pressupost de l'Estat com a
fórmula que més s'adapta a la realitat de les Illes Balears
perquè pugui causar tots els efectes positius que pretén i poder
continuar amb aquestes inversions de modernització i extensió
de regadius. 

En el punt 2 instam el Govern de les Illes Balears i el
d'Espanya a fer feina conjuntament per aconseguir les
inversions necessàries del cicle de l'aigua i per impulsar les que
en aquests moments ja s'estan executant i les que estan
previstes.

En el punt 3 instam també el Govern de les Illes Balears a
continuar fent feina per tal que, a mesura que es vagin
executant aquestes inversions, es puguin destinar de la manera
més ràpida possible, continuar donant resposta a les necessitats
de regadiu per a l'agricultura, i més davant la situació de
sequera que patim.

I quart, instar el Govern de les Illes Balears a fer estudis
quant a la situació de fonts convencionals d'aigua per altres no
convencionals i també a la innovació en aquest camp.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sra. Cabrera. El Grupo Parlamentario MÉS
per Mallorca ha presentado las enmiendas RGE núm. 3620,
3621 i 3022/25. Para su defensa, tiene la palabra el Sr. Rosa,
por un tiempo máximo de cinco minutos.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltes gràcies, Sr. President. En primer lloc, agrair a la Sra.
Cabrera la presentació d’aquesta proposició no de llei.
Certament, els regadius juguen un paper fonamental en el
sector primari. L'agricultura de regadiu és probablement el sots-
sector més rendible dins el sector primari i, conseqüentment, és
una font d'ingressos fonamental per a centenars de famílies
d'aquestes illes. A ningú no se li escapa que vivim o estam en
una situació de tensió hídrica, no plou tant com voldríem i quan
plou, no sempre plou bé, diguéssim. 

En aquest sentit, això suposa uns costos energètics i
econòmics per a les explotacions agrícoles, però també suposa
unes pèrdues lligades a les pèrdues de collites, a la menor
productivitat de les collites, etc. I en aquest sentit, òbviament,
assegurar la possibilitat de provisionar d’aigua les explotacions
agràries és fonamental. 

Les aigües regenerades juguen un pes imprescindible
perquè, precisament, si tenim una situació de tensió hídrica,
hem de ser capaços de ser més eficients amb l’ús de l'aigua i
poder reaprofitar les aigües regenerades ens pot permetre no
consumir el poc recurs hídric que tenim en el subsòl i aprofitar
aquell que surt de les depuradores.

Això té un cost important i creim que és imprescindible que
aquesta transició no la faci exclusivament el Govern de les Illes
Balears, creim que el Govern d'Espanya hi ha d'estar involucrat
i en aquest sentit, saludam la proposta que fa el Grup Popular
perquè creim que és plenament lògica i coherent amb les
necessitats que tenim com a Illes Balears.

Les basses de reg juguen, en aquest sentit, un paper
fonamental en la mesura que permeten acumular aquesta aigua,
i nosaltres hem volgut fer una sèrie d'esmenes que des d'un
vessant molt, molt, molt sectorial que pretenen reduir una part
de les mancances que tenen ara mateix les basses de reg. Les
basses de reg, com a gran extensió d’aigua dolça, tenen unes
implicacions que és que quan els pega el sol s’evaporen, i una
de les solucions que es va plantejar a la passada legislatura,
amb l'Institut Balear de l'Energia, era precisament la possibilitat
de aprofitar-les per produir energies renovables i evitar així
l’evaporació d'una part d'aquesta aigua, per tant, necessitant
manco aigua per regenerar-les, assegurant la captació d'energia
a partir de fonts renovables i també contribuint a l’abaratiment
de l'elèctrica de la CAIB. 

Em consta que ja hi ha quatre projectes d'aquest tipus que
estan en obres i hi ha dos projectes més que tenen el projecte
redactat a l'Institut Balear de l'Energia, que són els que hem
presentat a l’esmena. Un és el de la bassa de reg d'Artà, que va
haver de passar un estudi d'impacte ambiental i el té favorable,
i altre el de la bassa d'Inca. Tots dos compten amb finançament
del factor d'insularitat per a la seva execució i el plantejament
que feim és que es puguin executar sense posar un marge de
temps concret, però que es puguin executar per afavorir que
s’evapori manco aigua i que alhora s’aprofiti com a captació
d'energies renovables sense ocupar terreny fèrtil. 

Les altres dues esmenes, una també té a veure amb els
costos energètics. Plantejam que, efectivament, la despesa
energètica en bombeig de les explotacions suposa una font de
despeses molt important per a moltes explotacions agrícoles i
creim que el Govern ha de poder acompanyar aquells pagesos
que vulguin reduir o tenir infraestructura de bombeig més
eficient, menys consumidora d'energia i, per tant, que es puguin
abaratir aquests costos en un futur. 

La tercera de les esmenes precisament va en la línia de
millorar les capacitats que té l’IRFAP en la recerca d'aquelles
varietats de cultius que tenen una necessitat hídrica menor i que
precisament creim que pot també ser una via per reduir el pes
o les necessitats d’aportació d’aigua a un futur. 
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Tot sigui dit, esper que es puguin acceptar aquestes
esmenes. Sigui com sigui, nosaltres donarem suport a aquesta
proposició no de llei perquè crec que va en consonància amb
les demandes que fa el sector i que és positiu per a les Illes
Balears. 

Moltíssimes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gracias, Sr. Rosa. El Grupo Parlamentario Socialista ha
presentado las enmiendas RGE núm. 3651, 3652, 3653, 3654
y 3655/25. Para su defensa tiene la palabra la Sra. Carbonero, 
por un tiempo máximo de cinco minutos.

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

Gràcies, president. Bon dia, diputats i diputades. Gràcies,
Sra. Cabrera, per presentar aquesta proposició no de llei que
continua un poc amb la preocupació que vàrem manifestar al
conseller quan va venir a la compareixença per presentar els
pressuposts no aprovats de 2025, que no estan en vigor, per
tant, tots els increments que ens va dir que tendríem, un d'ells
important en el Pla de regadius, ara no els tenim. 

Per açò, nosaltres volem, en primer lloc, presentar les dues
esmenes que feim en referència que hi hagi una compareixença
per part del conseller, tant en plenari com en comissió, perquè
ens expliqui els detalls de l’execució del pla i també del seu
finançament. 

Nosaltres també feim una proposta als punts 1 i 2 referent
al finançament. El finançament d’aquest pla ja ens va dir el
conseller que estava finançat per diferents recursos, un d'ells
amb fons europeus, FEDERA; després una part amb ITS i
també una part amb fons d'insularitat. Concretament, ens va
definir 1.453.000 euros, un total de 8 milions d’euros per a
2025, que eren 2 milions més que el 2024, que entenem que
amb la pròrroga del pressupost s’han perdut. 

Per tant, nosaltres veim que, per una banda, hi ha
insuficiència de finançament en aquest pla, que he de dir -i vull
que quedi molt clar- que compartim els objectius totalment.
Creim que és importantíssim i atesa la situació que viuen els
pagesos, que són els que pateixen més els efectes del canvi
climàtic i el pateixen cada dia amb la manca de pluges i els
excessos de calor, per tant, consideram que és bàsica i
imprescindible l’execució del pla. Però també hem de dir que
veim una manca de transparència. I així li vàrem dir a la
compareixença del 14 de novembre al conseller quan va venir
a fer la presentació del pressupost, com he dit al principi.

Què veim nosaltres?, que, efectivament, el conseller va
sortir en premsa dient que havia demanat pressuposts al Govern
de l'Estat, de fet, el mateix pla ja diu que hi ha dos  projectes
que se subvencionen a través de SEIASA, que és una
empresa..., crec que, bé, és una empresa mercantil del MAPA
i, efectivament, estam totalment d'acord que hi hagi aquesta
aportació -que ja està prevista també- per part del ministeri. 

Però veim una manca, diguéssim, de sol·licitud de l’àmplia
gestió de l'aigua que hi pot haver per part del ministeri. És a

dir, de què parl? Vostès supòs que fan referència a la secció 21
dels pressuposts de l'Estat, del MAPA, on hi ha una partida per
a regadius, i nosaltres amb l'esmena al punt 1, que és una
esmena en positiu, el que feim és proposar que hi hagi aquesta
col·laboració amb el Govern de l'Estat per explorar també
altres seccions i altres partides dins les competències de
cadascun. A què em referesc?, que també hi ha el MITECO que
fa molta feina en temes d'aigües i regeneració d'aigua i el
tancament del cicle de l'aigua -parl concretament de la secció
23 del MITECO- que creim que el conseller hauria d'explorar
obligatòriament també aquestes línies. 

Per tant, nosaltres creim que seria interessant que hi hagués
un acord per part de tots els grups, que hi hagués una..., bé, que
ens acceptessin aquesta esmena en positiu i que hi pugui haver
el finançament suficient. També és cert que ens agradaria que
ens acceptessin la possibilitat que el conseller vingués a
explicar a veure què passa amb la no aprovació dels
pressuposts pel que fa als projectes d’aquest pla de regadius. 

Per altra banda, també volem manifestar que estam
totalment convençuts que el futur de l'agricultura a les Illes
passa per aquest tancament del cicle de l'aigua i especialment
per aprofitar les basses de les aigües que procedeixen de les
depuradores i que hi hagi també per part de la conselleria
d'aigües una millor qualitat de l'afluent de les depuradores
perquè pugui arribar a millor qualitat a les basses i, per tant, ser
aprofitada de manera total pels pagesos de les Illes Balears. 

Bé, res més. Esperam que ens aprovin aquestes esmenes i
hi farem un vot favorable. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gracias, Sra. Carbonero. Por parte del Grupo Parlamentario
Mixto tiene la palabra la Sra. Gómez por un tiempo máximo de
cinco minutos.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sr. President. Gràcies al Partit Popular per aquesta
proposta. Bé, jo li vull comunicar que estic totalment d'acord
amb el seu contingut, per açò en principi li donaré suport del
que és el contingut, però votaré en contra del punt 1 on
demanen finançament a l’Estat espanyol. I no perquè jo pensi
que l'Estat no hagi d’ajudar, que de fet ja ajuda en aquesta
matèria tal com ha explicat molt bé la Sra. Carbonero. Però
miri, jo des que vostès perdonen imposts de forma selectiva als
rics d'aquesta comunitat autònoma -em sap greu- i després
vénen a comissions a demanar doblers a l'Estat, doncs, jo li
diria que cada vegada que vostès critiquin els partits
nacionalistes per defensar el seu finançament, es posin un
mirall, perquè mentre perdonen imposts als rics de Balears i
després demanam pasta a l'Estat espanyol mutualitzant tots els
ciutadans i les ciutadanes espanyols, sigui quin sigui el seu
nivell de renda, el que han perdonat aquí als rics de Balears ...,
mai no podré donar suport a peticions de finançament a l'Estat
espanyol. I de ver que vull que es posin el mirall quan critiquin
reivindicacions de partits nacionalistes, que jo no represent cap
partit nacionalista, però que, curiosament, per la porta del
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darrere vostès fan exactament el mateix, però amb fets
consumats, perquè el perdó d’impostos ja el tenim aquí. I ara
el que intenten amb aquests finançament sectorials compensar
el forat que han generat. 

A més a més, què he dir davant l’opinió que vostès ja han
compartit que tampoc no estan a favor de la condonació del
deute que, d'alguna manera, eixugaria l’infrafinançament que
té Balears. 

Per tant, estic totalment d'acord amb la proposta que ha
presentat, Sra. Cabrera, de fet, estic d'acord fins i tot amb el
punt 1, però no li donaré suport perquè, d'alguna manera, per
a mi desvirtuaria tot el que pens respecte de com enfoquen la
política pressupostària i financera a nivell global. I res més,
moltes gràcies per la seva proposta.

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gracias, Sra. Gómez. ¿Podemos continuar? Pues tiene la
palabra para indicar si acepta las enmiendas, la Sra. Cabrera,
por un tiempo máximo de cinco minutos. 

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gracias, Sr. Presidente. Bé, agrair les vostres esmenes, les
aportacions en positiu i agrair el to i el que m’arribin a acceptar
o no de la proposta. Però, bé, jo crec que és important que
compartim tots l'objectiu i el fons i la necessitat de fer feina en
aquesta línia i continuar la feina que s'ha fet i millorar sempre
que es pugui. 

Respecte de les esmenes, començaré per MÉS per Mallorca.
Des del Partit Popular  acceptarem les tres esmenes que ens
presenta, més que res perquè també a la 3620, com molt bé ha
dit, hi ha uns temes d'Artà i d'Inca que ja s'estan executant, que
ja estan en marxa, hi ha instal·lacions ja instal·lades, hi ha
equips d’aquests instal·lats -perdó, no em surt la paraula- i a
Capdepera està aquests dies iniciant l’execució. Per tant,
consideram que va en línia a la feina que fa el Govern i d'acord
amb el que  nosaltres consideram que és positiu des del Grup
Parlamentari.

 El segon punt també consideram que és una bona proposta,
millora la nostra iniciativa, de la mateixa manera dotar i
incrementar la dotació de personal investigador a l’IRFAP amb
l'objectiu també que vostè ha esmentat consideram que és
millorar la nostra proposta. Per tant, ho acceptarem talment.

Respecte del PSOE, a veure, les dues primeres, que
esmenen els punts 1 i 2, ens fa l’efecte que el que es fa és llevar
pressió al Govern central. Le seves esmenes lleven pressió al
Govern central. A la primera es lleva i a la segona la lleven
directament. Si nosaltres instam -al punt 2-, instam el Govern
Illes Balears i el Govern d'Espanya, a fer feina conjuntament a
aconseguir les inversions necessàries del cicle d'aigua per
trobar inversió; i vostès ens diuen: “instam el Govern de les
Illes Balears a aconseguir finançament i a fer feina
conjuntament amb el Govern d'Espanya per impulsar el Pla
general d'aprofitament i optimització d'aigües”, que deim al

punt 1. Per tant, nosaltres consideram que amb aquestes
esmenes, Balears i l’objectiu que perseguim amb aquesta
iniciativa no es veu beneficiada. Entenem la seva proposta,
però no es veu beneficiada. 

Per altra banda, ens comenten que no tenim pressupost i
que, per tant, s'ha perdut finançament. Aquesta és una valoració
molt agosarada que fa vostè. Nosaltres no hi estam gens
d'acord. Sap que no hi ha perquè perdre cap finançament. I, per
altra banda, vostè ens parla que hi ha un finançament que ve del
FEDERA, de l’ITS, de la insularitat. Açò no es toca. Açò no es
toca, no es veu afectat por definición. Per tant, no acabam de
veure la seva proposta. No estam d'acord amb la seva
afirmació, per tant, no ho podem acceptar. 

Respecte de les compareixences, estic segura que si vostès
o el Partit Socialista presenta una petició, no ficada aquí dintre
perquè consideram que no és la manera adequada, una petició
demanant la compareixença del conseller, vostè sap que el
conseller ve i ho explicat tot. En açò crec que no hi ha cap
dubte i tots tenim claríssim que el conseller fa manca de
transparència, que ens parla vostè aquí, cero patatero. Cap
manca de transparència per part del conseller, la veritat. Crec
que en açò també tots hi estam d’acord. 

I a la darrera esmena, a la 3655, li proposam una transacció
perquè ens traslladen que és matemàticament impossible que el
primer trimestre pugui estar en marxa açò. Per què? Perquè açò
s’ha de crear per llei i s’ha de desenvolupar amb un decret. Per
tant, per tràmit parlamentari per temps real, físic, impossible -o
metafísic-, és igual. 

Per tant, la proposta és que es canviï “primer trimestre” per
“quart trimestre”. Si vostès ens ho accepten, també
l'acceptaríem. 

I res més. Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sra. Cabrera. Entiendo que el Partido
Socialista acepta la transacción, ¿Sra. Carbonero? Entiendo que
aceptan ustedes la transacción y que ningún grupo se opone a
la misma. Entonces pasaríamos..., ¿alguien solicita votación
separada? Entonces...

(Remor de veus)

El 1 por separado. Votaríamos el 1, votaríamos el 2 y el
resto de la proposición. ¿Está todo el mundo de acuerdo? 

Entonces, pasamos a votar el punto número 1.

¿Votos a favor?

¿Votos en contra?

Abstenciones no hay.

Entonces sería, creo, 8 votos a favor y 5 en contra.

El punto número 2.
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¿Votos a favor?

¿Votos en contra?

¿Abstenciones?

Son 9 votos a favor, 4 en contra. 4 abstenciones, perdón.

Y el resto de los puntos. 

¿Votos a favor? Con las enmiendas incorporadas, las que ha
aceptado. La transacción. Sí, las transaccionadas... sí, sí...

(Remor de veus i rialles del Sr. President)

Con las enmiendas transaccionadas.

¿Votos a favor?

Unanimidad. 

Y sin más asuntos que tratar, se levanta la sesión.
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